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LLEI DE TRANSPARÈNCIA I BON GOVERN

La definició de les incompa-
tibilitats entre càrrecs pú-
blics i sector privat segueix 
sobre la taula. El fet que el 

grup demòcrata hagi reprès aques-
ta setmana l’estudi de l’esborrany 
de la llei de transparència i bon go-
vern ha provocat la reacció de l’opo-
sició. Tant des de Socialdemocrà-
cia i Progrés (SDP) com des de Libe-
rals d’Andorra (Ld’A) van coincidir 
en opinar que en el fons DA no té 
un interès «real» per tirar endavant 
aquesta llei i van criticar fortament 
els demòcrates pel fet que no els ha-
gin preguntat la seva opinió ni ha-
gin convocat cap reunió per parlar-
ne «però diguin que ens estan espe-
rant a nosaltres». 

En aquest sentit, el conseller li-
beral, Jordi Gallardo, va manifes-
tar que «l’esborrany només és una 
cortina de fum per fer veure que 
actuen després dels darrers casos 
d’incompatibilitats». Una afirma-
ció que compartia el conseller pro-
gressista Víctor Naudi que creu que 
únicament estan fent «aquests mo-

L’oposició, a favor 
que els cònsols 
tinguin dedicació 
exclusiva
Els grups creuen que 
a DA no l’interessa 
combatre la corrupció
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33 Els consellers generals en una sessió de control al Govern.

33 La consellera general del Grup Mixt, Roda Gili. 

Gili considera que 
el reglament de 
l’amiant ve «tard»

Naudi pregunta per l’atenció 
als malalts d’Alzheimer 

La consellera general del Grup Parla-
mentari Mixt, Rosa Gili, va destacar 
ahir en declaracions a EL PERIÒDIC 
que la regulació de la prevenció dels 
riscos laborals i la seguretat en el tre-
ball respecte la manipulació i gestió 
de residus de l’amiant ve «tard».

El Govern va assegurar dime-
cres passat (donant resposta a una 
pregunta escrita que Gili va entrar 
a Sindicatura) que durant «els pro-
pers mesos» s’aprovarà el reglament 
sobre l’amiant. Al respecte, Gili va 
celebrar la notícia però va destacar 
que la norma es podria haver apro-
vat «molt abans, ja que l’any 2003 
la Unió Europea (UE) va fer pública 
una directiva i amb aquesta va dei-
xar la feina mig feta». Per tant, la 
consellera no entén com l’Executiu 

«ha trigat tant 
de temps en ela-
borar la regula-
ció si ja fa anys 
que des de la UE 
existeixen unes 
guies per fer la 
normativa». Per 
tot plegat, «dona la sensació que ens 
hi hem posat tard». 

En relació a la tardança, la respos-
ta del Govern va especificar els dife-
rents passos que s’han estat fent des 
«del segon semestre del 2015» fins 
els primers mesos d’aquest any», 
que és quan s’han realitzat els dar-
rers moviments relacionats amb la 
regulació. En concret, l’Executiu va 
detallar que s’ha estat demanant 
l’opinió de diferents organitzaci-
ons empresarials i sindicals del país 
i que després d’haver rebut ja un pri-

L’Executiu assegura que durant «els 
propers mesos» s’aprovarà la normativa 
per regular la seguretat dels treballadors

PREVENCIÓ I RISCOS LABORALS SALUT
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El conseller general de Socialdemo-
cràcia i Progrés (SDP), Víctor Nau-
di, va presentar ahir una bateria de 
quatre preguntes al Govern per sa-
ber diverses qüestions relatives a 
l’assistència mèdica en neurologia 
i l’atenció als malalts d’Alzheimer.

En concret, Naudi vol saber si el 
Govern disposa d’una xarxa de se-
guiment i diagnòstic de la malaltia 
d’Alzheimer i si hi ha una relació 
de dades estadístiques de l’evolució 
d’aquesta malaltia i per quins anys.

D’altra banda, el conseller d’SDP 
també pregunta pel seguiment i 
l’ajut assistencial que proporciona 
el Govern a les famílies que tenen 
un malalt d’Alzheimer al seu càrrec 
i s’interessa per saber si el Govern té 
previst augmentar l’assistència mè-
dica en neurologia i posar més mit-
jans a disposició dels pacients. 

SERVEIS ESPECIALITZATS / Naudi va tra-
metre les preguntes perquè durant 
les darreres setmanes s’ha fet pú-
blic que els pacients que requerei-
xen els serveis de metges especia-
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mer text amb un seguit de modifica-
cions proposades, s’ha decidit tor-
nar a enviar un esborrany del regla-
ment –amb els canvis introduïts– a 
les entitats perquè puguin realitzar 
les últimes aportacions. 

Al respecte, Gili va detallar que 
està «bé demanar l’opinió als col-
lectius de manera general, però amb 
un reglament com aquest –que fa re-
ferència a la salut dels ciutadans i 
que ja compta amb una directiva eu-
ropea– hi ha coses que no són massa 
negociables». H

«L’esborrany només és 
una cortina de fum per 
fer veure que actuen 
després dels darrers 
casos d’incompatibilitats»

«Només volen apagar la 
mala imatge que casos 
com el de Mertixell Mateu, 
Jordi Alcobé o Jordi Torres 
[Arauz] han donat a DA»

JORDI GALLARDO

VÍCTOR NAUDI

CONSELLER LIBERAL

CONSELLER PROGRESSISTA

viments» per «apagar la mala imat-
ge que casos com el de Mertixell 
Mateu, Jordi Alcobé o Jordi Torres 
[Arauz] han donat a DA». Per la seva 
banda, el Partit Socialdemòcrata va 
rebutjar fer declaracions al·legant 
que no havia tingut temps d’estu-
diar el text. 

Precisament aquest darrer cas 
en el qual estava implicat el cònsol 
major d’Encamp va provocar que es 
reactivés el debat sobre les incom-
patibilitats. A l’entendre de Gallar-
do, la feina de cònsol major hauria 
de ser exclusiva, ja que considera 
que «hi ha prou volum de feina en 
un comú com per estar-hi vuit ho-
res». I, en tot cas, proposava, si es 
decidís combinar la tasca política 
amb la privada «haurien de rebre 
una remuneració adequada a les 
hores dedicades a l’administració 
pública». En el cas dels cònsols me-
nors, per exemple, que té menys 
responsabilitats, es podria optar 
per la possibilitat «que cobressin 
mitja jornada». 

En la mateixa línia es va mani-
festar Naudi que va defensar que els 
cònsols tinguin «dedicació exclu-
siva perquè és una tasca que supo-
sa prou feina i és fàcil que, del con-
trari, es creïn conflictes d’interès». 

De fet, aquesta és una opció que 
tampoc es descarta des del grup de-
mòcrata, ja que argumenten que 
el salari d’un cònsol major és prou 

elevat com per tenir una dedicació 
a ple temps, ja que recorden que el 
seu salari està equiparat al dels mi-
nistres. Amb tot, temen que l’obli-
gatorietat d’estar amb dedicació ex-
clusiva podria apartar la gent de la 
política que no vulgui renunciar a 
la seva feina dins del sector privat. 

Pel que fa al fet que sigui el Tri-
bunal de Comptes l’òrgan encar-
regat d’assumir la responsabilitat 
de verificar la declaració de patri-
monis i d’activitats dels càrrecs pú-
blics per tal d’evitar incompatibi-
litats, els dos partits s’hi van mos-
trar, a priori, favorables. 

DESACORD AMB L’AFECTACIÓ A FAMILIARS/ 
El punt que va encetar més discre-
pàncies entre liberals i progressis-
tes fa referència a les subvencions 
i contractacions públiques i fins 
a quin  grau parentiu es pot veure 

afectat. És a dir, si s’han de limitar 
les subvencions i les contractacions 
públiques a familiars de polítics de 
primer grau o cal ser més flexibles i 
posar la línia vermella en familiars 
més llunyans. En aquest cas, des del 
grup liberal es defensa que «Andor-
ra és un país molt petit» i, per tant, 
no poder donar subvencions a fa-
miliars de primer grau «serà molt 
complicat que la gent tingui inte-
rès per dedicar-se a la política». «Es 
pot acabar creen un cos de polítics 
professionals i que sempre es pre-
sentin els mateixos», va augurar. 

En canvi, el conseller Víctor Nau-
di va defensar «cal definir uns lí-
mits» malgrat reconèixer que «és 
complicat» per les dimensions del 
país. El progressista també va pro-
posar que «hi hagi diferents graus 
de responsabilitat» segons quina si-
gui la infracció comesa. H
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33 El conseller general Víctor Naudi.

listes en neurologia únicament 
disposarien de l’assistència de 
dos especialistes durant dos dies 
a la setmana. A més del fet que les 
afectacions que es detecten de la 
malaltia d’Alzheimer «en els paï-
sos del nostre entorn experimen-
ten un augment considerable», se-
gons especifica Naudi. H
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